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Arodbiedrības
nepiekrīt samazināt
darba nespējas
lapu apmaksas
apmēru!
     26. februārī Latvijas Brīvo arodbiedrību
savienība (LBAS) piedalījās sanāksmē par
darbnespējas lapām. Sanāksmē piedalījās
pārstāvji no Latvijas Darba devēju konfederācijas
(LDDK), Latvijas Tirdzniecības un rūpniecības
kameras (LTRK), Ekonomikas ministrijas (EM) un
Labklājības ministrijas (LM). Veselības ministrija
(VM) sanāksmē nepiedalījās, līdz ar to nav zināma
viņu nostāja.  
    EM savā prezentācijā norādīja, ka pieaug gan
darbnespējas lapu skaits, gan izmaksas. Izdevumi
darba devējiem par A darbnespējas lapām 2022.
gadā sasniedza 86 miljonus eiro. Kopējās
darbaspēka izmaksas 2022. gadā bija 10 252
miljoni eiro, t.i., izdevumi par darbnespējas lapu
apmaksu veidoja tikai nepilnu vienu procentu
(0,84%) no kopējām darbaspēka izmaksām. Ja
vērtējam slimības pabalstu īpatsvaru pret IKP, tad
Latvijā šis rādītājs ir viens no zemākajiem starp
Eiropas Savienības valstīm. Darba devēji uzstājīgi
rosina samazināt darbiniekiem slimības lapu dienu
skaitu un apmēru. Arī ministriju piedāvājums
rosina samazināt slimības dienu kompensāciju,
tiesa, pieticīgākā apjomā. Visas pārmaiņas tiek
virzītas uz darbinieku sociālo garantiju rēķina, pie
tam, nesamazinot sociālās apdrošināšanas likmi.
Tā teikt, naudu no darbinieka iekasēsim kā līdz
šim, bet pakalpojumu – apcirpsim. Priekšlikumu
būtība ir ienākumu pārdale no darbinieka darba
devējam. Pamatojums ir darba devēju
apgalvojums: slimības lapas padara uzņēmumus
nekonkurētspējīgākus Baltijas valstīs. Kā ir
patiesībā?
     LBAS priekšsēdētājs Egils Baldzēns: “Ja runājam
par darbinieku situāciju, tad komercbanku
eksperti Pēteris Strautiņš un Dainis Gašpuitis
norādīja, ka pirms inflācijas lēciena pirktspēju
vidējā darba samaksa atgūs 2025.gada otrā pusē,
bet minimālā alga – krietni vēlāk. Savukārt darba
devēju situācija ir šāda -, piemēram, Igaunijā darba
devēji no uzņēmuma līdzekļiem apmaksā
darbiniekam no ceturtās līdz astotajai 

 slimības dienai, bet no devītās slimības dienai līdz
beidzamajai no Nacionālā Veselības aprūpes fonda, kuru
veido vienīgi darba devēja veidotās iemaksas par katru
darbinieku un viņa bērnu – 13% sociālās apdrošināšanas
iemaksas. Igaunijā nav valsts apmaksātas B lapas.
Darbinieks maksā 2 % bezdarbam un, ja vēlas vēl 1,6%
2.pensiju līmenī. Tas arī viss. Latvijā darbiniekam sociālās
apdrošināšanas likme ir 10,5%. Kopējā sociālās
apdrošināšanas likme Igaunijā ir 37,4 % , Latvijā – 34,09
%. Secinājums – no mūsu darba devēju viedokļa sanāktu,
ka Igaunijas darba devēji būtu bezcerīgi nekonkurētspējīgi
ar Latvijas kolēģiem.”
     Sanāksmes dalībnieki vienojās, ka tiešām pirmais
risināmais jautājums ir nepamatoti izsniegtās
darbnespējas lapas. EM informēja, ka pēc VM sniegtās
informācijas 2023. gadā ir bijušas 400 sūdzības par
nepamatoti izsniegtām darbnespējas lapām, no kurām
pēc pārbaudes tādas izrādījās tikai 4.
Ekonomikas ministrija prezentēja divus (sk. tabulu)
ministrijas un darba devēju panāktā kompromisa
variantus, kuriem arodbiedrība kategoriski iebilst,
uzskatot, ka slimības lapu apmaksa nekādā gadījumā
nedrīkst pasliktināt darba ņēmēju sociālās garantijas.

     Piedāvātie slimības lapas apmaksas kārtības
kompromisa varianti katram slimojošajam darbiniekam,
kurš saņem tautsaimniecības vidējo darba algu,
samazinātu slimības lapas pabalsta apmēru par 33 eiro,
bet labākajā variantā par 25 eiro, slimojot pirmās 9 dienas
(A lapa). Bet, turpinot slimot 10 un vairāk dienas, nāktos
rēķināties ar pabalsta samazinājumu vēl aptuveni 2 eiro
dienā. 
     VAIRĀK LASIET ŠEIT.
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     Latvijas Brīvo arodbiedrību savienība (LBAS) uzsver, ka minimālās algas pieaugumam jābūt
atbilstošam vidējās algas līmenim, lai veicinātu Latvijas ekonomisko izaugsmi un tas atbilstu
Eiropas Parlamenta un Padomes direktīvas rekomendācijām par 50% no vidējās mēneša algas
valstī.
     Kopš 2023.gada aprīļa LBAS kopā ar sadarbības un sociālajiem partneriem ir iesaistījusies
pārrunās par minimālās mēneša algas pārskatīšanas un noteikšanas principiem. LDDK piedāvāja
40% un Labklājības ministrija 45% attiecību, tomēr LBAS uzsver, ka tad Latvija novirzās no
Eiropas Parlamenta un Padomes direktīvas rekomendācijām par 50% attiecīgi pret vidējo
mēneša algu valstī.
     Egils Baldzēns, LBAS priekšsēdētājs, norāda: “Mēs uzskatam, ka galvenais ir vidējās darba
samaksas pieaugums, tostarp arī neapliekamā minimuma un atvieglojuma par apgādībā esošu
bērnu paaugstināšana. Ir jāuzsver, ka neapliekamajam minimumam jāceļas tā, lai tas būtu
izdevīgs vidējai darba samaksai, paaugstinot neapliekamā minimuma piemērošanas robežu
vismaz no 1800 eiro līdz 2800 eiro. Šīs izmaiņas ierobežotu ēnu ekonomiku, īpaši “aplokšņu”
algas, un, kā zināms, ēnu ekonomika ir ļoti saistīta ar korupciju.”
     Salīdzinot ar citām Baltijas valstīm, Latvijā nav panākta vienošanās par minimālās algas līmeņa
un neapliekamā minimuma līmeņu noteikšanu. Minimālās algas atšķirības starp Baltijas valstīm
ir ļoti būtiskas, piemēram, bruto izteiksmē minimālā alga Latvijā ir 700 eiro, Lietuvā 924 eiro, bet
Igaunijā 820 eiro. Nodokļu aprēķins valstīs ir atšķirīgs, tomēr arī neto izteiksmē Latvijā ir būtiski
zemāka alga. Latvijas iedzīvotāji, salīdzinot ar kaimiņvalstīm, var iegādāties preces un
pakalpojumus, kas ir par 80-180 eiro mazākā vērtībā.
    Mārtiņš Svirskis, LBAS Tautsaimniecības eksperts, norāda: “Jau Eiropas komisija un
Ekonomiskās sadarbības un attīstības organizācija (OECD) savās analīzēs ir norādījuši, ka Latvijai
ir samērā augsta ienākumu nevienlīdzība, it sevišķi iedzīvotājiem, kuri ir zemo algu saņēmēju
pusē. Mēs iestājamies par to, lai pārskatītu neapliekamā minimuma piemērošanas robežas,
kuras samazina nodokļu slogu mazajām algām, bet tajā pašā laikā atstāj nozīmīgu ietekmi uz
vidējām algām.”
     LBAS uzsver, ka minimālās algas palielināšana ir nepieciešama, jo aug dzīves dārdzība, kas
tiešā veidā ietekmē Latvijas iedzīvotāju labklājību un spēju apmierināt gan ģimenes, gan
personiskās vajadzības. Nesamērīga attiecība starp minimālo un vidējo mēneša algu var izraisīt
sabiedrībā sociālo un ekonomisko nevienlīdzību, kā arī paplašina telpu ēnu ekonomikas izplatībai
aplokšņu algu segmentā.
     Skaties video: https://youtu.be/Eaz4Ulkakz0
Vairāk lasiet šeit.

 LBAS NOSTIPRINA POZĪCIJU
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PAR MINIMĀLĀS UN VIDĒJĀS
ALGAS SAMĒRĪBU
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izglītības programmas bāzes finansējuma palielināšana no 2024. gada 1. septembra; 3) Darba vidē balstīto
mācību īstenošanas iespējas; 4) Mācību priekšmeta “Sociālās zinātnes I” vispārējās vidējās izglītības posmā
satura papildināšanu ar tematu par sociālo dialogu kā pilsoniskās līdzdalības formu.
 Atsaucoties uz LDDK priekšlikumu nozaru eksāmenu centru izveidē, kas paredz ieviest jaunu profesionālo
kvalifikāciju apliecinošu dokumentu – Profesionālās kvalifikācijas apliecību, – LBAS pauda bažas, ka NEC
attiektos arī uz darbiniekiem, kas strādā nozarē jau ilgus gadus. Šiem darbiniekiem būtu apmulsums par to,
kāpēc viņiem jākārto kvalifikācijas eksāmens, ja viņiem jau ir profesionāla pieredze, tikai, lai iegūtu
Profesionālās kvalifikācijas apliecību. LBAS arī pieskārās NEC finansējuma jautājumam, uzsverot, ka ir laicīgi
jāizvērtē, kur gūt resursus pārbaudījumu īstenošanai.
 LBAS izcēla jautājumu par mācību priekšmeta “Sociālās zinātnes I” vispārējās vidējās izglītības posmā satura
papildināšanu ar tematu par sociālo dialogu kā pilsoniskās līdzdalības formu. Šo jautājumu izskatīs nākošajā
Profesionālās izglītības un nodarbinātības trīspusējās sadarbības apakšpadomes (PINTSA) ārkārtas sēdē, un
LBAS saņēma apstiprinājumu, ka LDDK atbalsta šo priekšlikumu.
 LBAS, LIZDA un LDDK pārstāvji vienojās par turpmāku sadarbību profesionālās izglītības jomās, satura
jautājumiem vispārējās vidējās izglītības programmā “Sociālās zinātnes I”, nozaru ekspertu padomēm un
arodbiedrību aktīvu līdzdalību tajās.

LBAS VALDES SĒDĒ
27. februārī notika LBAS valdes sēde. Tās
darba kārtībā bija jautājumi par nodokļu
reformu aktualitātēm (ziņoja LBAS
priekšsēdētājs Egils Baldzēns,
tautsaimniecības eksperts Mārtiņš Svirskis),
par konsultācijām ar labklājības ministru U.
Auguli un LDDK (LBAS vadība), par Eiropas
Parlamenta un Padomes direktīvu par
adekvātu minimālo algu ES (LBAS eksperti -
N. preisa un M. Svirskis), par LBAS iniciatīvu
www.manabalss.lv (LBAS priekšsēdētāja
vietniece G. Oškāja), par Valsts prezidenta
vizīti LBAS 2024. gada 4. martā u.c.
jautājumiem.

04 LBAS VĒSTIS

VIDĒJĀS IZGLĪTĪBAS SATURS  JĀPAPILDINA
AR TEMATU PAR SOCIĀLO DIALOGU
23. februārī Latvijas Brīvo arodbiedrību
savienības (LBAS) priekšsēdētāja vietniece
A.Grīnfelde, LBAS eksperte izglītības un
nodarbinātības jautājumos L.Romele, kā arī
Latvijas Izglītības un zinātnes darbinieku
arodbiedrības priekšsēdētājas vietniece
I.Avdejeva tikās ar LDDK Izglītības un
nodarbinātības jomas vadītāju Lieni
Voroņenko. Sarunas fokusā: 1) Nozaru
eksaminācijas centru (NEC) izveide un
pašreizējā attīstības gaita; 2) Profesionālās 
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ARODBIEDRĪBA
PANĀK AKTUĀLU
PROFESIONĀLĀS
IZGLĪTĪBAS
PROBLĒMJAUTĀJUMU
IZSKATĪŠANU 
14. februārī notika Profesionālās
izglītības un nodarbinātības
trīspusējās sadarbības
apakšpadomes (PINTSA) kārtējā
sēde (attēlā). LDDK prezentēja
pārskatu par nozares ekspertu
padomju darbu. Atsaucoties uz
prezentāciju, Latvijas Brīvo
arodbiedrību savienība (LBAS)
uzdeva jautājumus par nozaru
eksaminācijas centru (NEC) darba
grupas darbu. NEC izveide ir
jauninājums profesionālajā izglītībā,
kuram ir gatavas dažas nozares un
nākotnē profesionālo izglītības
iestāžu audzēkņi varētu kārtot
eksāmenus uzņēmumos jeb NEC
konkrētās nozarēs.
Viena no interesantākajām debatēm
bija Ekonomikas ministrijas (EM)
ziņojums par rīcības plānu
pieaugušo izglītības piedāvājuma
attīstībai atbilstoši tautsaimniecības
vajadzībām un darba devēju iesaiste
pieaugušo izglītībā. Kā zināms EM ir
uzņēmusies vadošo lomu
cilvēkkapitāla attīstībā Latvijā. 

Pilnveidojot profesionālās
izglītības profesiju standartus
arvien pieaug prasības
izglītības procesa ietvaros un
rodas arī jaunas izmaksu
pozīcijas. Neraugoties uz
inflāciju kopš 2007.gada
izmaksas nav pārskatītas, bet
2030.gadā pēc Ekonomikas
ministrijas prognozēm darba
tirgus jāpapildina ar 69 tūkst.
profesionālās izglītības
absolventiem. Profesionālajā
izglītībā izglītības iestāžu
optimizācija ir notikusi, un
mēs virzāmies uz mērķi –
proporciju 50/50
(profesionālā/vidējo), tātad
būtu jāpiešķir papildus valsts
finansētu vietu skaits. Bet
diemžēl profesionālās
izglītības iestāžu vadībai
jādomā kā izdzīvot, dažkārt
balansējot uz likuma robežas,
bez tam jāveic arī “sociālās
funkcijas”.  

Vairāk lasiet šeit. 
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Sanāksmē arodbiedrība
lūdza IZM sniegt
informāciju par LIZDA
rosinātās darba grupas
izveidi profesionālās
izglītības programmu
finansējuma
pārskatīšanai (termiņu
un sastāvu). 

Būtiski, ka LBAS
izdevās panākt
ārkārtas PINTSA sēdes
sasaukšanu 2024.
gada 4. martā,
iekļaujot tādu būtisku
jautājumu kā
profesionālās
izglītības programmas
bāzes finansējuma
palielināšana no 2024.
gada 1. septembra. 

https://arodbiedribas.lv/news/arodbiedriba-panak-aktualu-profesionalas-izglitibas-problemjautajumu-izskatisanu/


Šogad no 6. līdz 7. februārim norisinājās jau piektā Eiropas Profesionālās
izglītības attīstības centra (CEDEFOP) organizēta konference par
prasmju uzlabošanas praksi ar skatu nākotnē. Kā viens no izaicinājumiem
tika minēts mākslīgais intelekts un tā arvien pieaugošā loma
profesionālajā izglītībā, mēs redzēsim vēl lielāku tā ietekmi tuvākajos
gados. Otrs aspekts, kurš tika plaši apskatīts konferences laikā ir prasmju
trūkums, it sevišķi starp pieaugušajiem ar zemām prasmēm. Prasmju
trūkums nav tikai par prasmēm, prasmju trūkums nozīmē arī un ir atkarīgs
no darba apstākļiem, izglītības trūkumu, apmācību pieejamību.
CEDEFOP eksperti izcēla divas būtiskas mērķa grupas, kurām būtu
jāpievērš uzmanība – sievietes un pieaugušie. Attiecībā uz pieaugušo
apmācību – tai jābūt labāk pieejamai. Turklāt informācija ir nepārtraukti
jāatjauno.
Lai arī sociālie partneri ieņem būtisku lomu izglītības nozarē, tikai dažos
darba koplīgumos ir ietverta izglītība, t.i. tiesības uz apmācībām un to
regulējošie noteikumi. Liela nozīme ir ES Struktūrfondu finansējumam,
taču nereti investīcijas tiek veiktas fragmentēti un dažādu institūciju
investīcijas nav salāgotas. Zaļās ekonomikas ietekme paliek ārpus
uzņēmumiem un apmācības neaptver šo jomu. Tikai mazāk nekā 20% no
uzņēmumiem izmanto darbinieku izglītošanas sniegtās priekšrocības.
Vairāk lasiet šeit.

Mūsdienās digitālās prasmes ir neaizstājamas un pieaug to darba vietu
skaits, kurās pieprasa arvien jaunas digitālās prasmes, pielāgojoties
informācijas un komunikācijas tehnoloģiju straujajai attīstībai. Saskaņā ar
UNESCO definīciju digitālās prasmes ir: “virkne spēju izmantot digitālās
ierīces, sakaru lietojumprogrammas un tīklus, lai piekļūtu informācijai un
pārvaldītu to. Tie ļauj cilvēkiem izveidot un koplietot digitālo saturu,
sazināties un sadarboties, kā arī risināt problēmas efektīvai un radošai
pašrealizācijai dzīvē, mācībās, darbā un sociālajās aktivitātēs.”
TOP 10 digtālās prasmes, kuras palīdz darba tirgū: 1. Sociālie mediji; 2.
Meklētājprogrammu mārketings; 3. Datu analīze; 4. Satura mārketings; 5.
E-pastu mārketings; 6. Mobilais mārketings; 7. Stratēģija un plānošana; 8.
Pārdošana sociālajos tīklos; 9. Maksas par klikšķi mārketings; 10. Video.
Vairāk lasiet LBAS mājas lapā.
Pilnu rakstu lasiet: Digital Skills That Can Make Students Instantly
Employable in 2024 (digitalmarketinginstitute.com).

FOKUSĀ – PROFESIONĀLĀ
IZGLĪTĪBA UN IESKATS NĀKOTNĒ

TOP 10 DIGITĀLĀS PRASMES, KURAS
UZREIZ VAR PADARĪT STUDENTUS
PIEVILCĪGĀKUS DARBA TIRGUM

https://arodbiedribas.lv/news/fokusa-profesionala-izglitiba-un-ieskats-nakotne/
https://arodbiedribas.lv/news/top-10-digitalas-prasmes-kuras-uzreiz-var-padarit-studentus-pievilcigakus-darba-tirgum/
https://digitalmarketinginstitute.com/blog/10-digital-skills-that-can-make-students-instantly-employable
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LBAS TAUTSAIMNIECĪBAS
PADOME DISKUTĒ

PAR DARBASPĒKA PIESAISTI
NO ĀRVALSTĪM

19. februārī attālināti norisinājās LBAS Tautsaimniecības padomes sēde, kurā piedalījās
LBAS vadība, eksperti, LBAS dalīborganizāciju pārstāvji un Ekonomikas ministrijas
Cilvēkkapitāla attīstības departamenta direktore Indra Leonova. Darba kārtībā – ārvalstu
darbaspēka nodarbināšanas aktualitātes, jauniešu nodarbinātība, iniciatīvas “zaļais
koridors” mērķis un priekšrocības, kā arī grozījumi Ministru kabineta noteikumos Nr. 225
“Noteikumi par ārzemniekam nepieciešamo finanšu līdzekļu apmēru un finanšu līdzekļu
esības konstatēšanu”.

Ekonomikas ministrijas Cilvēkkapitāla attīstības departamenta direktore savā ziņojumā
stāstīja par trešo valstu darbaspēka nodarbināšanas aktualitātēm un grozījumiem
normatīvajos aktos, izceļot iniciatīvu “zaļais koridors”. Programmas mērķis ir vienkāršot
administratīvās procedūras nepieciešamo ārvalstu darbinieku piesaistē, veicinot
uzņēmumu konkurētspēju.

LBAS Tautsaimniecības padome, iepazīstoties ar darbaspēka nodarbināšanas
aktualitātēm, izcēla tādus jautājumus kā – jauniešu integrēšana darba tirgū, kā panākt, lai
ārvalstu darbinieki, kuri atbraukuši iegūt izglītību Latvijā būtu ieinteresēti arī savas darba
gaitas uzsākt šeit, kā piesaistīt vietējo darbaspēku un kā nodrošināt, lai iniciatīva “zaļais
koridors” strādātu.
       Vairāk lasiet šeit.
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DZIMSTĪBAS VEICINĀŠANA
IR LATVIJAS DEMOGRĀFIJAS
LIELĀKAIS IZAICINĀJUMS

Demogrāfiskās tendences
ir dinamiskas un prasa
pastāvīgu politikas
uzraudzību un
pielāgošanu, jo tās pēta
cilvēku populācijas, to
struktūru, izmaiņas un
ietekmējošos faktorus.
Latvijas Brīvo arodbiedrību
savienība (LBAS) uzsver, ka
dzimstības veicināšanas
jautājums ir viens no
Latvijas demogrāfijas
lielākajiem izaicinājumiem.

Kā liecina nesen
publiskotie CSP dati,
2023.gadā Latvijā bija
zemākais dzimstības
rādītājs pēdējo 30 gadu
laikā. Latvijā tika reģistrēti
14 121 jaundzimušie, kas ir
par 1 833 jaundzimušajiem
mazāk nekā 2022.gadā un
divreiz zemāks rādītājs kā
1990.gadā. Tas ir
skaidrojams ar sabiedrības
vērtību maiņu, jo bērns
vairs nav ģimenes vērtību
centrā. 
Dzimstības zemos
rādītājus ietekmē vairāki
faktori, piemēram, jauno
ģimeņu emigrācija no 

no Latvijas, veselības aprūpes
pieejamība, ģimeņu un bērnu
pabalsti, nespēja materiāli
nodrošināt bērna labklājību u.c.
Zemie dzimstības rādītāji ir
radījuši un turpina radīt riskus
Latvijas turpmākajai attīstībai,
tāpēc par dzimstības veicināšanas
stratēģiju jādomā nekavējoties.
Demogrāfisko lietu padome,
kura sanāca uz sēdi pirmo reizi
pēc trīs gadu pārtraukuma,
2024.gada 7.februārī, uzdod
ministrijām izstrādāt
priekšlikumus demogrāfijas
situācijas uzlabošanai.
Par to, ka demogrāfijas jautājums
Latvijā ir kļuvis aktuāls liecina arī
14.februārī notikusī otrā Saeimas
ilgtspējīgas attīstības komisijas
un Ilgtspējīgas attīstības
komisijas Demogrāfijas, ģimeņu
un bērnu lietu apakškomisijas
kopsēde, kurā deputāti pārrunāja
demogrāfisko situāciju Latvijā un
izteica priekšlikumus
demogrāfisko rādītāju uzlabošanai
– primāri dzimstības veicināšanai.
LBAS kopsēdē arī atgādināja par
ģimenes un bērnu pabalstu
nozīmi, aicinot pārskatīt tos pēc
iespējas ātrākā laika periodā.
Ģimenes un bērnu pabalstus ir
nepieciešams paaugstināt, lai
nodrošinātu pastāvīgu atbalstu
ģimenēm, kurās aug bērni.
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https://arodbiedribas.lv/news/dzimstibas-veicinasana-ir-latvijas-demografijas-lielakais-izaicinajums/


Lai tiktos ar topošajiem darbiniekiem
Ventspils tehnikumā un reģiona
arodbiedrību biedriem, 12. februārī uz
Ventspili devās Latvijas Brīvo
arodbiedrību savienības (LBAS) vadība –
priekšsēdētājs Egils Baldzēns, viņa
vietnieces – Anda Grīnfelde un Gita
Oškāja – un LBAS eksperti.
LBAS pārstāvji tikās ar Ventspils domes
priekšsēdētāju Jāni Vītoliņu un tikās ar
reģiona arodbiedrību biedriem.
Savukārt Ventspils tehnikuma audzēkņi
noklausījās lekcijas darba tiesībās un
darba aizsardzībā. Tās vadīja LBAS darba
aizsardzības speciālists Mārtiņš Pužuls un
LBAS darba tiesību konsultants, jurists
Kaspars Rācenājs. Jau tradicionāli
Ventspils tehnikuma audzēkņi ar labiem
panākumiem piedalās LBAS konkursā
PROFS, kurā profesionālo izglītības
iestāžu audzēkņi sacenšas zināšanās par
darba tiesībām, darba aizsardzību un
sociālo dialogu, un šīs lekcijas būs labs
pamats zināšanu ieguvei nākamajam
konkursam.
Vairāk lasiet LBAS mājas lapā un
Facebook kontā.

 LBAS
VENTSPILĪ
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SENĀTA SPRIEDUMI DARBA TIESĪBĀS 2023. GADĀ
     Saskaņā ar Darba likuma 126.panta pirmo daļu, darbiniekam, kas prettiesiski atlaists no darba un atjaunots
iepriekšējā darbā, saskaņā ar tiesas spriedumu izmaksājama vidējā izpeļņa par visu darba piespiedu kavējuma laiku,
bet vai darba devējam ir pienākums maksāt atlīdzību, ja darba piespiedu kavējuma laikā darbiniekam ir bijusi
pārejoša darbnespēja vai noteikta invaliditāte? Vai saņemtā invaliditātes pensija ir jāizskaita no atlīdzības par darba
piespiedu kavējuma laiku?
     Senāta Civillietu departamenta 2023.gada 30. marta spriedums lietā Nr. SKC-64/2023  (C30345120)     
     Lietas faktiskie apstākļi
Darbinieks cēla tiesā prasību un lūdza atzīt par spēkā neesošu darba līguma uzteikumu, atjaunot darbā, piedzīt
atlīdzību par darba piespiedu kavējuma laiku, zaudējumu un morālā kaitējuma atlīdzību un konstatēt nelaimes
gadījuma darbā faktu.
     Pirmās instances tiesa prasību apmierināja daļēji, tostarp piedzina atlīdzību par darba piespiedu kavējuma laiku,
par periodu, kad darbiniekam ar Veselības un darbaspēju ekspertīzes ārstu valsts komisijas lēmumu bija noteikta III
invaliditātes grupa un darbspēju zaudējums 25 %-59 %.
     Apelācijas instances tiesa savukārt, par šo periodu atlīdzību par šo periodu atlīdzības piedziņu noraidīja, jo
uzskatīja, ka Darba likuma 126. panta pirmās daļas piemērošanai nav pamata.
     Senāts atzina, ka spriedums daļā, par kuru ierosināta kasācijas tiesvedība, ir atceļams, jo apelācijas instances tiesa
nepareizi iztulkojusi Darba likuma 126. panta pirmo daļu.
      VISU RAKSTU LASIET ŠEIT.

INDUSTRY >

     Senātam šajā lietā jādod atbilde, vai Darba

likuma 101. panta pirmās daļas 1. punkts

piemērojams gadījumiem, kad darbinieks

zaudējis darba devēja uzticību ārpus darba

laika un pienākumiem veiktu darbību dēļ.

     Senāta Civillietu departamenta
2023.gada 6.jūlija spriedums lietā Nr. SKC-
138/2023  (C29336821)
     Lietas faktiskie apstākļi

Darba devējs pamatojoties uz Darba likuma

101. panta pirmās daļas 1. punktu uzteica darba

līgumu. Uzteikums bija pamatots ar trīs

dažādiem apstākļiem. 

Pirmkārt, darbinieks ir pārkāpis darba līgumu,

darba laikā privātām vajadzībām izmantojot

atbildētājas transportlīdzekli un risinot privātas

dabas jautājumus.
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         Otrkārt, darbinieks pretēji Darba likuma 92. panta noteikumiem
pārkāpis līgumiski noteikto blakus darba veikšanas aizliegumu bez
saskaņošanas ar darba devēju.
      Treškārt, darbinieks ir ļaunprātīgi izmantojis savas amata zināšanas, lai
ārpus darba tiesiskajām attiecībām savā nekustamajā īpašumā izveidotu
nelikumīgu elektroenerģijas pieslēgumu, tādējādi nodarot atbildētājai
kaitējumu, turklāt nav pietiekami sadarbojies ar darba devēju šī
pārkāpuma novēršanā.
     Darbinieks uzteikumu apstrīdēja tiesā norādot, ka uzteikuma
argumentācija nav saistīta ar darbinieka rīcību, pildot darba pienākumus
pie darba devējas, bet gan aktivitātēm viņa brīvajā laikā ārpus darba
pienākumu veikšanas, līdz ar to Darba likuma 101. panta pirmās daļas 1.
punkta nosacījumi neizpildās. Tāpat darbinieks uzskatīja, ka norādes
uzteikumā uz četrpadsmit darbinieka pieļautiem darba līguma, darba
kārtības noteikumu un Ētikas kodeksa noteikumu pārkāpumiem ir
formālas, pamatotas ar vispārīgām frāzēm un atbildētājas vienpusējiem
secinājumiem un uzteicot darbu, netika izvērtēts darbinieka līdzšinējais
ilggadīgais darbs, personiskās īpašības.
     Pirmās un apelācijas instances tiesas nolēma prasību šajā daļā
apmierināt un atjaunot darbinieku darbā.
     Tiesas norādīja, ka uzteikuma apstākļi par prasītāja aktivitātēm privātā
jomā (nelikumīga elektroenerģijas pieslēguma pieļaušana savā īpašumā;
šī pārkāpuma savlaicīga nenovēršana, atbildīgo darbinieku operatīva
neielaišana) neietilpst Darba likuma 101. panta pirmās daļas 1. punkta
tvērumā, jo ir saistīti ar darbinieka rīcību ārpus darba pienākumu ietvara,
neveicot darba pienākumus. Savukārt, pārējie pārkāpumi konkrētajā lietā
nav atzīstami par būtiskiem Darba likuma 101. panta pirmās daļas 1.
punkta izpratnē.
     Senāts atzina, ka, darba laikā neatrodoties darba devēja rīcībā un
izmantojot darba devēja mantu savu vajadzību apmierināšanai, turklāt
bez attaisnojoša iemesla, darbinieks pieļauj Darba likuma 101. panta
pirmās daļā 1. punktā paredzēto pārkāpumu, tomēr strīds ir par pieļautā
pārkāpuma būtiskumu, kuru apgabaltiesa ir vērtējusi.
     VISU RAKSTU LASIET ŠEIT.

https://arodbiedribas.lv/news/senata-spriedumi-darba-tiesibas-2023-gada-6/
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ŠODIEN UN RĪT
ROBOTIZĀCIJA UN AUTOMATIZĀCIJA

–

ROBOTIZĀCIJA UN AUTOMATIZĀCIJA PATIESĪBĀ TIEK
PIELIETOTA UZŅĒMUMOS JAU SEN, MAINĀS JEB NĀK
KLĀT NOZARES UN PROCESI, KURĀS LIELU DAĻU VAR
AIZSTĀT ROBOTIZĀCIJA UN AUTOMATIZĀCIJA. TAČU KA
RĀDA STATISTIKA ROBOTIZĀCIJA UN AUTOMATIZĀCIJA
NAV IETEKMĒJUSI DARBINIEKU SKAITU, JO
NODARBINĀTĪBAS LĪMENIS IR STABILS. TAS NOZĪMĒ, KA
PARALĒLI VEIDOJAS JAUNAS PROFESIJAS UN PROCESI
NOZARĒS, KURUS VĒL JOPROJĀM IR JĀUZRAUGA.
ROBOTIZĀCIJA UN AUTOMATIZĀCIJA DOD IESPĒJU
PALIELINĀT UZŅĒMUMA PRODUKTIVITĀTI UN ARĪ
KONKURĒTSPĒJU, TAS SAVUKĀRT DOD IESPĒJU
PALIELINĀT DARBA SAMAKSAS FONDU. 

     Otrs ieguvums no robotizācijas ir procesu jeb veikto darbību precizitāte, jo robots
nenogurst un nepieļauj kļūdas, jo iepriekš ir ieprogrammēti uzdevumi, kurus jāaizpilda
noteiktā laikā un veidā.
     Taču vienlaikus aktualizējušies ir robotu ētikas un drošības standarti, jo mainās darba
vietas nosacījumi uzņēmuma iekšienē un gan attiecībā pret klientu.
     Pavisam izšķir uzraudzītu un neuzraudzītu robotizāciju, otrajā gadījumā dators vai
robots pats veic darbības, kuras nav jāuzrauga. Savukārt pirmajā gadījumā pastāv
procesi, kuri manuāli ir jāatkārto vai jāuzrauga, bet tie var būt vairāki procesi
vienlaikus. Paredz, ka līdz 2030. gadu vidum 30% darba vietu varētu pakļaut
automatizācijai un tas skartu 44% mazkvalificēta darbaspēka. Speciālisti lēš, ka
visvairāk varētu būt skarta finanšu un transporta nozare, jo programmatūra pat spētu
ģenerēt un apstrādāt datus finanšu nozarē. Savukārt transporta nozarē mēs neesam
tālu no nākotnes, kad pašbraucošie transporta līdzekļi kļūtu par realitāti. Prognozē, ka
jau līdz 2025. gadam varētu pazust 85 milj. darba vietu, taču vietā radīsies 97 milj.
jaunu pozīciju, tāpēc būs nepieciešama darbinieku kvalifikācijas celšana vai
pārkvalificēšana.
     Tas nozīmē, ka bezdarbs nedraud, drīzāk otrādi – būtu nepieciešami jauni darbinieki
ar jaunām prasmēm un kompetencēm. Tāpēc lielāka nozīme un loma būs izglītības
sektoram – spējai ātri un kvalitatīvi pārkvalificēt darbiniekus darbā ar automatizētām
iekārtām un/ vai robotiem. Ceturtās industrializācijas ērā visvairāk attīstīsies tieši
robotizācija un automatizācija. Jau 2018.gadā prognozēja, ka pēc desmit gadiem ASV
no 47% līdz pat 50% dažādu darba vietu samazināsies, šobrīd ir 2013.gads, t.i., pusceļa
uz 2018.gadu un šādas tendences nav novērojamas. Rodas arī jaunas profesijas, jo,
piemēram, ir nepieciešams arī darbinieks, kurš “trenē” šos robotus, vismaz sākumā.    
2018.gadā arī PriceWaterhouseCoopers prognozēja, ka tuvāko 15 gadu laikā izzudīs
26% no visām darba vietām. Tas ir arī jautājums cik daudz mēs investējam izglītībā, lai
sagatavotu vai pārkvalificētu darbiniekus un viņi būtu gatavi jaunajām pārmaiņām.   
Nereti nākotnes prognozēs nav ierēķināts jaunu profesiju rašanās, līdz ar to jebkura
statistika par darba vietu pazušanu var būt maldīga darba tirgus kontekstā.
     Ētiskas dabas jautājums varētu būt vai cilvēki paši ir gatavi robotizācijai un
automatizācijai, piemēram, vai mēs justos komfortabli, ja restorānā mūs apkalpotu
robots. Saskaņā ar dažiem pētījumiem ķirurgi un pedagogi varētu būt starp tiem, kuru
profesiju izzušana ir ar ļoti zemu varbūtību. Robotizācija varētu skart ne tikai zemu
kvalificētas profesijas, bet arī augsti kvalificētas, kā, piemēram, programmēšana.
Salīdzinot ar iepriekšējām industriālajām revolūcijām, šeit nav pārliecības, ka darbi
pilnībā tiks aizstāti un neradīsies jaunas darba vietas kaut vai saistībā ar jaunajām
profesijām. 
     Līdz šim izteiktās prognozes nav piepildījušās. Nesenās investīciju bankas Goldman
Sachs prognoze liecina, ka pilnīgai automatizācijai pēc brīvpieejas mākslīgā intelekta
sistēmas ChatGPT parādīšanās pie apvāršņa ir pakļauti 300 miljoni darbavietu. Pēc
bankas vērtējuma, šīs tehnoloģijas attīstība nekādi neskars tikai 30% strādājošo. Līdzīgi
kā citos pētījumos, vislielākajam riskam zaudēt darbu būs pakļauti juristi un
administratīvais personāls, ziņo banka.
     VISU RAKSTU LASIET ŠEIT.

https://arodbiedribas.lv/news/robotizacija-un-automatizacija-sodien-un-rit/
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